

المخلص

تناولت الدراسة تحليل وتشخيص الفراغات الحضرية الموجودة في مدينة جنين ، وعليه تم اقتراح نظام مناسب لحساب الفراغات الحضرية ضمن معايير وأسس تخطيطية اللازم توفيرها من أجل توفير حياة صحية وبيئية وترفيهية للسكان .

اعتمدت الدراسة في منهجيتها على المنهج الوصفي الذي يصف وضع الفراغات الحضرية ، والمنهج التحليل الذي يبين نقاط القوة والضعف والتهديدات والفرص التي تتسم بها الفراغات الحضرية في مدينة جنين ، وأخيرا المنهج الاستنتاجي والذي يقدم مقترحات وحلول لوضع الفراغات الحضرية ، وذلك من خلال المعلومات من مختلف المصادر المكتبية والرسمية وغير الرسمية والالكترونية .

وأشار البحث في نتائجه وجود نقص في الفراغات الحضرية وعدم كفايتها لسكان المدينة ، وخلو بعض الأحياء تماما من الفراغات الحضرية ، بالإضافة إلى ذلك عدم وجود أية مقترحات الفراغات حضرية في المخطط الهيكلي المستخدم .

أخيرا ، تم اقتراح فراغات حضرية لمدينة جنين بناء على اسس ومعايير تخطيطية تخدم جميع أحياء المدينة وتعزز الحياة الرفاهية للأفراد.

Summary

The study dealt with analyzing and diagnosing urban spaces in the city of Jenin. Accordingly, a suitable system was proposed for calculating urban spaces within the planning criteria and principles required to be provided in order to provide a healthy, environmental and recreational life for the population.

The study relied in its methodology on the descriptive approach that describes the situation of urban vacuums, the analytical approach that shows the strengths, weaknesses, threats and opportunities that characterize the urban vacuums in the city of Jenin, and finally the deductive approach, which provides proposals and solutions for developing urban spaces, through information from various library sources. It is formal, informal and electronic.

The research indicated in its results that there is a shortage of urban spaces and their insufficiency for city residents, and some neighborhoods are completely devoid of urban spaces, in addition to the absence of any proposals for urban spaces in the structural plan used.

Finally, urban spaces were proposed for the city of Jenin based on planning principles and standards that serve all neighborhoods of the city and enhance the well-being of individuals.